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Elkerülő: tavasszal elkészül

– Naponta kell meríteni a magyar kultúra gazdag kincsestárából – mondta T. Horváth József az idei kultúra napi megemlékezésen. Január 22-én volt 201 éve, hogy Kölcsey 
Ferenc 1823-ban Csekén befejezte a Himnusz kéziratát. Ennek emlékére 1989 óta ünnepeljük ilyenkor a magyar kultúra napját.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 

Megérdemli a törődést
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A Steigler Pince zöld veltelini bio 2022-es bora is ráke-
rült a Magyar Borszakírók Köre „Super 12” listájára.

Egyszerűbb 
bérlet
rendszer

Kiállítás Bánffy grófról
Gróf losonci Bánffy Miklós nélkül nem jöhetett volna létre a velencei egyezmény, 
és nem tarthatták volna meg az 1921-es soproni népszavazást sem. Az egykori 
külügyminiszter életét kiállítás mutatja be a bányászati múzeumban. 5

A finiséhez érkezett az M85ös gyorsforgalmi út északnyugati elkerülő
jének építése. Felvételünk az Ágfalvi úti csomópontnál készült.

Férfias küzdelmek

A hétvégén is folytatódtak a Sopron városi téli teremlabdarúgótorna mér
kőzései a Gárdonyiiskola tornatermében. Ezen a télen tíz együttes szállt 
versenybe a teremlabdarúgótorna bajnoki címéért.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER
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A meglévő ország- és 
vármegyebérletek mel-
lett érkezik azok 24 
órás változata is. – Már-
cius elsejétől új kedvez-
ményrendszer váltja az 
eddigit a vasúttársasá-
goknál és a Volánnál. 
Minden 14 év alatti és 
a 65 év feletti díjmente-
sen utazhat, a jelenle-
gi 15 bérlettípus helyett 
csak kettő marad.

A magyar kultúra ünnepe
7
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SZILÁGYI 
ANDREA

Nagy And
rásné több 
mint húsz 

éve vezeti fáradhatat
lanul Sopron egyetlen, 
cukorbetegeket össze
fogó egyesületét. Intézi 
a pályázatokat, szervezi 
a programokat, és min
denkinek segítő kezet 
nyújt, aki hozzá fordul. 
A csoport nyitott, így 
bárki csatlakozhat.
Nagy Andrásné Kati néni csa-
ládjában mindig is jelen volt 
a karitatív munka. 36 évig 
titkárnőként dolgozott, így 
a vérében van a szervezés. 
Emellett remekül ért az em-
berekhez, és szorult belé egy 
nagy adag empátia is. Sokat 
jelent számára a Soproni Cu-
korbetegek Egyesületének ve-
zetése, azt mondta, ez tartja 
fiatalon. – Amíg élek, addig 
csinálom – kezdte Kati néni. 
– Szépen csendben teszem a 
dolgomat, aminek úgy érzem, 
hogy meg is van az eredmé-
nye. Az emberek megbíznak 
bennem és követnek. Mindig 
azt mondják, hogy menjek elő-
re, és ők jönnek utánam.

HARMINCÉVES KLUB
A csoport tavaly ünnepelte 
fennállásának 30. évfordu-
lóját. Eleinte klubként üze-
melt, Kati néni 2003-ban lett 
a vezető. 2005-ben átminő-
sítették magukat egyesület-
té, így sokkal több a lehető-
ségük, hogy adományokat 
fogadjanak. Működésüket 
jelentősen segíti a soproni 
önkormányzat is pályáza-
tokkal. – Fennmaradásunk-
hoz természetesen nagyban 
hozzájárulnak ezek az ösz-
szegek – mondta az egyesü-
let vezetője. – Legtöbbször 

csapatépítőket és kirándulá-
sokat szervezünk belőle. Ta-
valy jártunk Hallstatban is, 
csodálatos élmény volt mind-
annyiunk számára. Emellett 
minden évben csatlakozunk 
az országos „Botra fel!” nevű 
nordic walking túrához, ez-
zel is bizonyítva, hogy a moz-
gás jótékony hatással van a 
cukorháztartásra.

„CSAK ANNAK TUDOK 
SEGÍTENI, AKI ADJA  
A KEZÉT”
Jelenleg körülbelül 50 tagot 
számlál a csoport, követke-
ző célkitűzésük, hogy a lét-
számukat növeljék. Kati néni 
szerint „bőven van még hely 

nálunk”, és szeretne még több 
embernek segíteni, hiszen sok 
cukorbeteg él Sopronban. Iga-
zi közösséget építenek, így azt 
is szívesen látják, aki nem di-
abéteszes, csak szeretne egy 
csoport tagja lenni. – Csak 
annak tudok segíteni, aki ad-
ja a kezét, és elfogadja a segít-
séget és a szeretetet – foly-
tatta. – Én magam is érintett 
vagyok, így hitelesebben tu-
dok segíteni sorstársaimnak, 
mindig elmesélem a saját ta-
pasztalataimat is. Tanulunk 
egymástól. 

A Soproni Cukorbetegek 
Egyesület tagjai minden hó-
nap harmadik szombatján 
gyűlnek össze a Pedagógusok 

Művelődési Házában. 
A rendezvényeken 
szakmai kiadvá-
nyokkal és a cu-
korbetegségről 
szóló tájékoz-
tatófüzetekkel 
is támogatják 
a tagok keze-
lését. Emel-
lett remek az 
együttműkö-
désük a Sop-
roni Gyógy-
k ö z p o n t t a l , 
ahonnan szin-
tén tudnak se-
gítséget kérni, 
ha szüksé-
gük van rá.

A soproni cukorbetegek  igazi közösséget építenek, tanulnak egymástól 

„Csendben teszem a dolgom”

A soproni cukorbetegek hagyományosan közös tornával kezdik összejöveteleiket – nem 
volt ez másként múlt szombaton sem.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 

Nagy Andrásné 2003 óta vezeti az egyesületet. 

 Megduplázzák 
a pedagógus
béreket 
– Már februárban átlago-
san 32,2 százalékos fizetés-
emelést kapnak a tanárok, 
az óvónők és a szakképzés-
ben oktatók, jövőre újabb 
huszonegy százalékos eme-
lés várható, összességében 
pedig 2022 és 2026 között 
a kormány megduplázza a 
pedagógusbéreket – közöl-
te Gulyás Gergely a múlt 
csütörtöki Kormányinfón. 
A Miniszterelnökséget ve-
zető miniszter hozzátette: 
a kormány az európai gya-
korlatot alapul véve koráb-
ban úgy döntött, hogy az 
orvosbérek harminchét szá-
zalékában határozza meg a 
szak ápolói kereseteket. En-
nek eléréséhez még húsz-
százalékos emelésre van 
szükség, a bérek ilyen ará-
nyú újabb növelésével már-
cius 1-től a szakápolók ke-
resete átlagosan 715 ezer 
forint lesz.

Gulyás Gergely hangsú-
lyozta: bíznak abban, hogy 
a nyugdíjak és a nyugdíj-
szerű juttatások hatszáza-
lékos emelése lényegesen 
magasabb lesz, mint az idei 
infláció. 

A miniszter közölte: 
a múlt szerdai európai par-
lamenti vita mindenkinek 
világos képet adott: az Eu-
rópai Bizottság is elismerte 
azokat a lépéseket, amelye-
ket a magyar kormány első-
sorban az igazságszolgálta-
tás függetlenségéért tett, de 
a bizottság elnöke a további 
uniós források felszabadítá-
sát az LMBTQ- és a migráci-
ós ügyekben tett változtatá-
soktól tette függővé.

– Több mint másfél mil-
lióan vettek részt a szu-
verenitás védelméről szó-
ló, nemzeti konzultáción 
– ezt már Szentkirályi Ale-
xandra közölte. Az íveket 
a válaszadók 84 százalé-
ka postán küldte vissza. 
(Forrás: mti)

Ismeri az 1921es népszavazás eseményeit? Kívülről fújja a nép
szerű rajzfilmeket? Bármelyik névről megállapítja, hogy férfié 
vagy nőé? És mi a helyzet a pizzákkal, meg az orvosi szakterüle
tekkel? Ellenőrizze tudását! A sopronitema.hun, illetve a Sop
roni Téma hivatalos Facebookoldalán már láthatták olvasóink, 

hogy különböző kvízeket készítünk. Most ezekből közlünk egy 
válogatást. Ha pedig a teljes, tematikus kérdéssorokat is ki

töltenék, akkor kattintsanak: www.sopronitema.hu/kvizek 
– itt már 50 különböző teszt érhető el.

Megfejtés: 1C, 2D, 3C, 4B,  
5B, 6A, 7B, 8A, 9A, 10B

A DIABÉTESZRŐL:  A cukorbetegség egy szénhidrát-
anyagcserezavar, azon belül a glükóz feldolgozási za-
vara. Két fő fajtája van, a 2-es típusú diabétesz döntően 
életmódbeli tényezőkre vezethető vissza, az 1-es típusú 
(gyerekkoriként is emlegetett) általában autoimmun okok 
miatt alakul ki. A Központi Statisztikai Hivatal adatai sze-
rint Magyarországon több mint 1,1 millió felnőtt és több 
mint 5 ezer gyermek élt 2019-ben cukorbetegséggel. A di-
abétesz kialakulásának esélye az életkorral emelkedik.

AZ IDEI ÉV ELSŐ ÖSSZEJÖVETELÉT  szombaton tar-
totta a Soproni Cukorbetegek Egyesülete a Pedagógusok 
Soproni Művelődési Házában. Az eseményen dr. Farkas 
Ciprián köszöntötte a tagokat. A polgármester elmond-
ta: egy olyan közösség ez, ahol az érintettek segíthetik 
egymást a mindennapokban, meg tudják beszélni, hogy 
a nehézségekre mi lehet a gyógymód, hitelesen, köz-
vetlenül. A városvezető támogatásáról biztosította az 
egyesületet.

1. Hány szótöbbséggel 
döntöttek úgy a 
szavazók, hogy Sopron 
magyar maradjon?

A) nyolcvanhárom
B) ezernyolcszáztizenkettő
C) hétezer-egyszázhét
D) ötszázezer

2. Hogy hívták a fekete 
macskát a Frakk, a 
macskák réme című 
sorozatban?

A) Kleopátra
B) Ludmilla
C) Nigéria
D) Lukrécia

3. Mit jelent a Quattro 
Stagioni pizza neve?

A) négy testőr
B) négy sajt
C) négy évszak
D) négy napszak

4. Melyik szakorvos 
foglalkozik a 
hormonháztartás 
zavaraival?

A) hematológus
B) endokrinológus
C) dermatológus
D) pediáter

5. Ki lakott a Mézga család 
szomszédjában?

A) Dr. Akula, a hematológus
B) Dr. Máris, a régész
C) Dr. Mániás, a pszichiáter
D) Gedeon, a fodrász

6. Melyik szakorvos gon-
doskodik a műtétek 
közbeni altatásról és az 
utána való fájdalomcsil-
lapításról?

A) aneszteziológus
B) audiológus
C) neurológus
D) endokrinológus

7. Női vagy férfinév  
az Özséb?

A) női
B) férfi

8. Milyen feltét van az ere-
deti margherita pizzán?

A) paradicsom, mozzarella, 
friss bazsalikomlevél, só 
és extraszűz olívaolaj

B) tojásfehérje, bolognai 
ragu, mentalevelek

C) margarétavirágok, 
paradicsom

D) tejföl, sajt, fokhagyma

9. Női vagy férfinév  
a Hedvig?

A) női
B) férfi

10. Melyik templom ha-
rangja jelezte elsőként, 
hogy a szavazás eredmé-
nyeképp Sopron magyar 
város maradt?

A) Szent Mihály-templom
B) evangélikus templom
C) Kecsketemplom
D) Szent György-dóm-

templom

Soproni Téma kvízek
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Életmentő 
segítség
Gyermekelsősegély-nyújtó 
tanfolyamot szervez a Ma-
gyar Gyermekmentő Ala-
pítvány január 28-án, va-
sárnap 15 órától a Búgócsiga 
Akusztik Gardenben. Az in-
gyenes programon egyebek 
mellett a lázgörcsről, a ful-
ladásról és a félrenyelésről, 
a mérgezésről, az allergiá-
ról, a magasból esésről és az 
égésekről is hallhatnak az 
érdeklődők.

Szent Margitdíj
Ünnepi szentmisét tartottak 
az Árpád-házi Szent Margit-
templomban múlt csütör-
tökön. Az eseményen részt 
vett dr. Farkas Ciprián pol-
gármester és Abdai Zsolt 
önkormányzati képviselő is. 
A templomban 2011 óta éven-
te átadják az Árpád-házi 
Szent Margit-díjat, amelyet 
idén dr. Vig Péter és Vigné 
Kovács Margit érdemelt ki. 

Új lelkipásztor 
Beiktatták Bócsa Rolan-
dot, a Soproni Bárka Baptis-
ta Gyülekezet új lelkipász-
torát. A ceremóniát Varga 
László Ottó, a Magyarorszá-
gi Baptista Egyház főtitkára 
vezette. Az új lelkipásztort 
Tóth Éva tanácsnok is kö-
szöntötte. Bócsa Roland Bé-
késből érkezett (feleségével 
és két gyermekével) a 35 fős 
soproni gyülekezethez.

SZILÁGYI ANDREA

Jön a napi ország és vármegyebér
let – 2024. március elsejétől új ked
vezményrendszer váltja az eddigit 
a vasúttársaságoknál és a Volánnál. 
Minden 14 év alatti és 65 év felet
ti díjmentesen utazhat, a jelenle
gi 15 bérlettípus helyett csak ket
tő marad. 

Az új rendszerben nem lesz 
szükség igazoló dokumentu-
mokra, pecsételős űrlapok-
ra vagy külön fényképes iga-
zolványokra. A 14 év alattiak 
és a 65 év felettiek díjmente-
sen, a 14 és 25 év közöttiek pe-
dig félárú jeggyel utazhatnak 
márciustól. A jelenlegi 15 bér-
letkonstrukció helyett csak 2 
marad: a vármegye- és az or-
szágbérlet. Ezeket 2023 má-
jusában vezették be. Idén 
márciustól lehet megvenni a 
bérletek 24 órás változatát, a 
vármegye24 és a Magyaror-
szág24 napijegyeket. Előbbi 
999, utóbbi 4999 forintba kerül 
majd. Ezek esetében viszont 
további kedvezmény már nem 
vehető igénybe, a jegyeknek is 
csak teljes árú változata lesz.

– Több mint 15 ezer várme-
gyebérletet, valamint csak-
nem 6500 országbérletet vásá-
roltak Sopronban a program 
elindítása óta – tájékoztatta la-
punkat Rázó László, a GYSEV 
Zrt. szóvivője. – Megyénkben 

fogyott a harmadik legtöbb 
vármegye- és országbérlet, 
ezért számítunk arra, hogy az 
új napijegyek is roppant nép-
szerűek lesznek. Bevezetésük 
segítheti a GYSEV azon stra-
tégiai célját, hogy minél több 
embert tereljünk a közösségi 
utazás felé. 

Papp Alexander a főváros-
ban él, a Soproni Egyetemre 
készül. Tavaly óta rendsze-
resen vásárol országbérletet. 
– Mindig „leutazom” a bérlet 

árát, rendszeresen vonato-
zom. Könnyen, mobilon ke-
resztül is meg tudom venni 
a bérletet – árulta el kérdé-
sünkre. – Az új napijegyek 
biztos népszerűek lesznek, 
hiszen az áruk is kedvező. 

Az új tarifarendszer beve-
zetésétől díjmentesen vehetik 
igénybe a helyközi közleke-
dést a fogyatékkal élőkön és a 
tartós betegeken túl a vakok, 
a hallássérültek, a magasabb 
összegű családi pótlékban és 

fogyatékossági támogatásban 
részesülők, az otthoni gondo-
zottak és a gyógypedagógiai 
intézményekben tanulók is. 
Kísérőik és látogatóik – a jog-
szabályokban leírt esetekben 
– szintén térítésmentesen 
utazhatnak. 

Azok a nagycsaládosok 
– a szülő és a három vele uta-
zó gyermek – is ingyen közle-
kedhetnek márciustól, akik 
eddig a nagycsaládosok uta-
zási kedvezményére voltak 

jogosultak. Díjmentesen utaz-
hatnak továbbá a magyar iga-
zolvánnyal, illetve a magyar 
hozzátartozói igazolvánnyal 
rendelkezők is.

A közalkalmazottakat a 
jövőben korlátlan utazáshoz 
igénybe vehető – regisztrá-
cióhoz kötött – 50 százalékos 
kedvezmény illeti meg.

2024. március 1től kapható  a Magyarország24 és a vármegye24 nevű, új jegy

Egyszerűbb bérletrendszer

AZ ÁRAK:  A teljes árú vármegyebérlet 9.450 forintba, 
a tanuló vármegyebérlet pedig 945 forintba kerül. A tel-
jes árú országbérletért 18.900, a tanuló országbérletért 
1.890 forintot kell fizetni. A kedvezményes bérleteket azok 
vehetik meg, akik rendelkeznek érvényes diákigazolvány-
nyal, amelyen nappali vagy esti munkarend szerepel.

Papp Alexander Budapestről érkezett Sopronba – országbérlettel. Sopronban csaknem 6500 ilyen bérletet vásároltak a program elindítása óta.

Tudja, hol van a Thurner Mihály utca? Vajon kiről 
nevezték el a Károlymagaslati utat? És ki volt Ist
ván bíró? Sorozatunkban nevezetes soproni utcá
kon kalandozunk.

A Lehár Ferenc utca a Bella 
Lajos utca és a Híd utca között 
húzódik. Az 1800-as évek vé-
gén Malom utcának hívták (itt 
működött ugyanis a Schön-
herr malom). Az utca környé-
kén volt az orsolyita apácák 
kertje és borospincéje, amely 
a Kurucdomb alatt később 
óvóhelyként is szolgált. 

A kiegyezés idején a város 
keleti és nyugati részén nagy 
területigényű intézmények 
és téglagyárak helyezkedtek 
el. Utóbbiakból a Kurucdomb 
és az Aranyhegy között hat 

volt. A téglagyárak és a belvá-
ros közötti rész, egykori ker-
tek, gyümölcsösök területe, 
lassan, a sugárirányban kife-
lé futó utak mentén kezdett 
beépülni a 19. század máso-
dik felében. 

Érdekesség, hogy 1883-
ban a Híd utca és Lehár Fe-
renc utca sarkán nyílt egy 
bordélyház. Az üzemelteté-
si engedélyét 1910-ben ugyan 
visszavonták higiéniai okok 
miatt, de évekig tartó ha-
ladékok után a megszünte-
tést kimondó határozatot 

felfüggesztették, mert Sop-
ronban csak két bordélyház 
működött (a másik a Kőszegi 
út 3. szám alatt). Azt nem lehet 
tudni, hogy pontosan meddig 
üzemelt a bordélyház, de az 
biztos, hogy az épület még ma 
is áll, jelenleg itallerakatként 
működik. 

1940-ben, a világhírű ze-
neszerző 70. születésnapja 
alkalmából kapta meg új ne-
vét az utca – Lehár Ferencre 
keresztelték. Ugyanebben az 
évben lett Lehár Sopron dísz-
polgára. Az ezzel járó díszok-
levelet viszont sohasem ve-
hette át, először elfoglaltságai 
akadályozták, aztán a háború 
szólt közbe, végül pedig már 
betegsége miatt nem volt rá 
lehetősége. 

Lehár Ferenc egyébként 
mindig nosztalgiával gondolt 
Sopronra. Azután sem feled-
te városunkat, hogy világhír-
névre tett szert, és bokros 
teendői megakadályozták a 
gyakori visszatérésben. Rend-
szeresen levelezett több helyi 
tekintélyes polgárral, tájéko-
zódott tőlük a város aktuális 
ügyeiről, még idős korában is 
hangsúlyozta soproni kötő-
dését. Ausztriai letelepedésé-
hez, mivel továbbra is magyar 
állampolgár maradt, szüksége 
volt magyar illetőségre, ezt ké-
résére Sopron városa biztosí-
totta számára.

A Lehár Ferenc utca törté-
netét Török Balázs, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  A Lehár Ferenc utca 1940-ben kapta a nevét

A zeneszerzőről elnevezett utca
LEHÁR FERENC  1870-
ben született Komárom-
ban. Édesapja észak-
mor vai szárma zású, 
édesanyja elmagyaroso-
dott, német kereskedőcsa-
lád sarja volt. Családjával 
1874-től 1877-ig élt Sop-
ronban, az apját ugyanis 
katonaként ide helyezték. 
Itt írta meg első szerze-
ményét is hatévesen. Ti-
zenkét éves koráig Lehár 
Ferenc csak magyarul tu-
dott. Előadói pályafutá-
sát színházi hegedűsként 
kezdte, emellett egy kato-
nazenekarban is játszott. 
Első zeneszerzői próbál-
kozásai kudarcba ful-
ladtak, ezért átvette apja 
katona karmesteri poszt-
ját, amelyet csak 1902-ben 
adott fel, amikor bemu-
tatták első operettjét, a 
Bécsi asszonyokat. A mű 
sikeres lett, az igazi elis-
merést azonban A víg öz-
vegy (1905), a Luxemburg 
grófja és a Cigányszere-
lem (1910) hozta meg szá-
mára. Ideje legnagyobb 
részét Bécsben töltötte, 
de élt Berlinben is. A II. vi-
lágháború után Zürichbe 
költözött, halála előtt tért 
vissza Ausztriába. 1948-
ban hunyt el Bad Ischlben. 

A Lehár család a mai Lehár Ferenc utca 5. számú házban élt – emlékére táblát állíttatott itt a Soproni Városszépítő Egyesület. 
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Hagyományosan a hűség napi ünnepségsorozathoz 
kapcsolódóan adják át Sopron legrangosabb elis
meréseit. A Civitas Fidelissima díjat 2023ban Krá
lik Tibor és a Zettl–Langergyűjtemény nyerte el. 

KRÁLIK TIBOR: 
A SZAKKÉPZÉSÉRT
Králik Tibor két év általános 
iskolai tanítás után több mint 
40 éve a szakképzésben dol-
gozik. A Handler-technikum-
ban pedagógusként eltöltött 
33 évet, amiből 24 év igazgatói 
megbízatás volt. Ezt követő-
en kapott felkérést a Soproni 
Szakképzési Centrum főigaz-
gatói, majd 2019-től a kancellá-
ri pozíciójára. A Handler igaz-
gatósága alatt a szakképzés 
számos fejlesztésében aktívan 
vett részt, az iskola számos 

kiváló eredményt ért el ebben 
az időszakban. Az intézmény 
képzési szerkezetét a munka-
erőpiaci igények alapján fo-
lyamatosan korszerűsítette. 
1996-tól, az angliai tapaszta-
latok alapján, bevezette iskolá-
jában a kompetenciaelvű, mo-
duláris szakképzési modellt. 
Az intézményben megterem-
tette a szépészeti ágazat és a 
művészeti képzés feltételeit. 
Ezen ágazatok meghatározó-
vá váltak az iskola szakkép-
zési rendszerében. Králik Ti-
bor főigazgatói tevékenysége 

idején, 2015-től hat szakkép-
ző intézmény munkáját irá-
nyította. 2019-től további két 
szakképző intézmény sike-
res integrációját hajtotta vég-
re. Vezetői és menedzseri ké-
pességeinek köszönhetően a 
Soproni Szakképzési Cent-
rumban több milliárd fo-
rint értékben valósultak meg 
fejlesztések. 

ZETTL–LANGER- 
GYŰJTEMÉNY
A Zettl–Langer-gyűjtemény 
Sopron belvárosában, a gaz-
danegyed határán találha-
tó. Az épületben az akko-
ri tulajdonos, Zettl Gusztáv 
már a 1800-as évek végén is 
a felhalmozott műtárgyak 
helyét kereste. Barátjával, 

osztálytársával ifj. Stornó Fe-
renccel tagja volt a városszépí-
tő egyesületnek, mindketten 
a közjó érdekében végezték 
műgyűjtő tevékenységüket. 
A gazdag gyűjteményben ta-
lálunk többek között korabe-
li bútorokat, fegyvereket, cé-
géreket, továbbá gazdagítják 
könyvek, festmények, csiszolt 
üvegek és porcelánedények is. 
A Zettl Gusztáv mecénás és 
műgyűjtő örökségét bemutató 
lakásgyűjtemény ma a leszár-
mazottak kezelésében áll. Dr. 
Langer Herbert 1955-ben ala-
kította múzeummá az örök-
ségét. Jelenleg Langer Ágnes 
vezeti körbe a látogatót ebben 
a múzeumban, mely a mai na-
pig városunk egyik legkedvel-
tebb gyűjteménye. 

Hűség és innováció  – több évtizede a soproniakért

Rangos elismerések

Králik Tibor a szakképzésben végzett több évtizedes 
munkájáért kapta az elismerést. 

Az elődök nyomán járva Langer Ágnes vette át a Zettl–Langer
gyűjteménynek megítélt díjat.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

Dr. Igmándy Zoltán szobra a botanikus kertben
Dr. Igmándy Zoltán a „professzorság” megtestesítője volt. E sorok író
ját is oktatta, és amikor évfolyamtársaim körében felmerül a kérdés, 
hogy ki volt „klasszikus professzorunk”, akkor elsőnek mindig az ő neve 
hangzik el. 

Bölcsész édesapja, Igmándy József pol-
gári foglalkozását tekintve telekkönyvi 
hivatalnokként tevékenykedett. Fiának 
volt kitől örökölnie az élő természet irán-
ti szeretetet, hisz szabadidejében komoly 
tudományos munkát végzett, elsősorban 
a Hajdúság és Hajdúnánás népszokásai-
val, flórájának és madárvilágának leírá-
sával foglalkozott. 

Az Igmándy család felmenői között 
több olyan személyt is találunk, aki ki-
sebb-nagyobb szerepet játszott a ma-
gyar történelemben. Azt kevesen tudták, 
hogy nemesi családból származott, a tel-
jes neve ez volt: boldogasszonyfai Igmán-
dy László Zoltán. Hajdúnánáson született 
1925-ben, ott is érettségizett, majd beirat-
kozott a József Nádor Műszaki és Gazda-
ságtudományi Egyetem Bánya-, Kohó- és 
Erdőmérnöki Karára, ahol az 1945–46-
os tanévben ő volt a legendás Ifjúsági Kör 
utolsó előtti elnöke. Erdőmérnöki diplo-
máját 1948-ban szerezte meg. 

A tudományos munkát egykori pro-
fesszorának, dr. Györfi Jánosnak az irá-
nyításával kezdte az Erdészeti Tudo-
mányos Intézetben, majd hamarosan 
átkerült az Erdőmérnöki Főiskola Erdővé-
delemtani Tanszékére egyetemi tanárse-
gédnek, ahol a ranglétrát végigjárva 1969-
ben tanszékvezető egyetemi tanárnak 
nevezték ki. 

Munkatársaival, tanítványaival kivá-
ló viszonyban volt, hallgatói szerették és 
tisztelték, kapcsolata rendszerint nem 
szakadt meg velük végzésük után sem. 
Oktatóként az alma mater múltjának ki-
váló ismerője, a selmeci hagyományok 
egyik őrzője és terjesztője volt, az egyete-
mi ifjúsági mozgalmak történetéről több 
tanulmányt is írt. Saját kérésére egészsé-
gi állapotára hivatkozva 1990-ben nyug-
díjba vonult, tíz évvel később hunyt el 
Sopronban. 

A régi Szent Mihály-temetőben ked-
venc fájából, tölgyből készült kopjafa őr-

zi emlékét. Az egyetem botanikus kert-
jében, a Bedő Albert-díjas erdőmérnök 
professzor egykori tanszéki épülete előtt 
lévő szobrát 2010-ben avatták föl, alkotó-
ja Fáskerti István volt.
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

LÁTTA MÁR?  – soproni épületek, szobrok, műemlékek

EZ LESZ…  – programajánló
JANUÁR 24., SZERDA 

Dumaszínház: A miheztartás vége
18 óra, Lisztközpont
Hadházi László önálló estje – dupla előadás.  
Műsorvezető: Fülöp Viktor

JANUÁR 25., CSÜTÖRTÖK

Kelemen Tibor emlékkiállítása
16 óra, Széchenyi István Városi Könyvtár Bánfalvi 
Fiókkönyvtára
A tárlatot megnyitja Rozmán Zoltán rajztanár, közremű-
ködik Fodor Gábor fuvolaművész. A kiállítás február 29-ig 
látogatható a könyvtár nyitvatartási idejében.

Rezonátor Reagens – élő talk show 
19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

JANUÁR 26., PÉNTEK

The Devotees – Depeche Mode Tribute 
Band koncert

19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden 

JANUÁR 27., SZOMBAT 

Ami az útikönyvekből kimaradt... – 
ingyenes séta

11 óra, Tourinform iroda

Faltól falig, és azon túl... – tematikus séta
14 óra, Tourinform iroda

Premier: Legyetek jók, ha tudtok
19 óra, Soproni Petőfi Színház 
Vajda Katalin átirata – zenés játék két részben Luigi Magni 
és Bernardino Zapponi filmje alapján.
További időpontok: január 28. 19 óra, február 2. 19 óra, 
február 3. 19 óra, február 4. 15 és 19 óra

Diabolus In Musica, Csendesocean
20 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

JANUÁR 28., VASÁRNAP 

Kabóca Bábszínház: Miú és Vau
10 óra, GYIK Rendezvényház 

JANUÁR 31., SZERDA 

Széchenyi Casino
17 óra, Soproni Széchenyi István Gimnázium
Szeles Nóra: Tőzsdétől a közösségi finanszírozásig

FEBRUÁR 2., PÉNTEK

Sipos Loránd – olajfestőkurzus
14 óra, Soproni Kézműves Műhelyek, Deák tér 14.

FEBRUÁR 3., SZOMBAT

Ami az útikönyvekből kimaradt… – 
ingyenes séta

11 óra, Tourinform iroda 

Farsang a csemetekertben
10 óra, Csemetekert oktatóház, Győri út 48.

Borászbál
19 óra, Il Grande étterem – Mediterrano 

Wannabe Sopron 
22 óra, Hangár Music Garden 

Gróf Bánffy Miklós a polihisztor 
külügyminiszter

A tárlat ingyenesen megtekinthető február 29-ig a 
Központi Bányászati Múzeumban. 

SOPRONITEMAHIVATALOSKERESSEN MINKET AZ INTERNETEN IS:

Változik a közlekedés a piacnál
A piac felújítási munkái miatt megváltozott a közlekedési rend 
a környező utcákban. A Vitnyédi utca kétirányú zsákutca, a 
Csarnok utca piac melletti részét lezárták, a Lackner Kristóf 
utcából pedig a Csarnok utca forgalmi iránya megváltozott. 
A kivitelezők kérik a közlekedők türelmét és együttműködését.
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KÖVES ANDREA

A finiséhez érkezett az M85ös gyors
forgalmi út északnyugati elkerülőjé
nek építése, amelynek fontos szere
pe lesz a város belső úthálózatának 

tehermentesítésében.

Gőzerővel dolgoznak a szak-
emberek a 3,6 kilométer hosz-
szú, kétszer egysávos észak-
nyugati elkerülő építésén, 
amely az M85-öst köti ösz-
sze az Ágfalvi úttal. A sza-
kasz átadása után az Auszt-
riából vagy Győr felől érkezők 
gyorsabban elérhetik Bánfal-
vát, a Lövéreket és Ágfalvát is, 

ahogy az itt lakóknak is egy-
szerűbbé válik a közlekedé-
sük. A nyomvonalon két kör-
forgalmú csomópont épült, 
egyrészt a 84-es főút csatla-
kozásánál, a Nyugati major-
nál, másrészt a Somfalvi és 
az Ágfalvi utak csomópont-
jánál, ezeket már részlegesen 
használni lehet. A kivitelező 

SDD Konzorcium tájékoztatá-
sa szerint az Építési és Közle-
kedési Minisztérium beruhá-
zásában épülő gyorsforgalmi 
út végső munkálatai során a 
Terv utcánál ideiglenes forga-
lomterelésre számíthatnak a 
közlekedők, amelyről a kivi-
telező tájékoztatja a lakossá-
got a sajtó segítségével.

A vasút feletti hídnál folya-
matosak a munkálatok, most 
terítik az aszfalt kopóréteget, 
a víznyelőrácsokat helyezik 
el, a vasút feletti védőrácsot 
és a földelési rendszert pedig 
kiépítik.

Az elkerülőúton jelen-
leg párhuzamosan tart a 

közvilágítás kiépítése, a pad-
kaépítés, a térkövezés, az út-
burkolati jelek festése és a 
forgalomtechnika kialakítá-
sa. A közúti táblák kihelye-
zése a legvégső mozzanat, 
ezeket a kivitelező az elkerü-
lőút átadása előtt közvetlenül 
rakja ki.

Az kivitelező munkatársai 
nemcsak az Ágfalvi úti cso-
mópontnál dolgoznak, lapunk 
megjelenésének idejében vál-
tozik a közlekedési rend az 
M85-ös és a 84-es főút határ 
előtti szakaszán is. Az a kivi-
telező célja, hogy már május-
ban megnyithassa az észak-
nyugati elkerülőutat.

Az északnyugati elkerülő az új körforgalommal csatlakozik az Ágfalvi úthoz.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

JEGYZET

Hazudtak
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Kibújt a szög (és Ursula von der Leyen) a zsák-
ból. Történt ugyanis a múlt heti EP-ülésen, ame-
lyen a képviselők maguk elé idézték az EB el-
nökét, és ahol ismételten Magyarország volt a 
céltábla, hogy végre nyíltan is elhangzott az 
elnök asszony szájából: azért zárolják a Ma-

gyarországnak já-
ró forrásokat (még 
nagyjából 20 milli-
árd eurót), mert nincs 
egyetértés a migráci-
ós és LMBTQ kérdé-
sekben. Mindez most 
csak azért érdekes, 
mert Brüsszel és a 
honi baloldal egé-
szen a múlt hétig ta-

gadta, hogy országunkat, a magyar embere-
ket ezért büntetnék. Ursula von der Leyen még 
megemlítette ugyan az akadémiai szabadság 
szólamát, de ez háttérbe szorult az előző ket-
tő „érv” mellett. (Arról nem is beszélve, hogy 
ezekben az ügyekben – például egyetemi ala-
pítványok – állítólag közel a megegyezés.) Szó-
val itt tartunk. Oly sok év és hónap hazudozása 
után (amit egyébként a jogállamiság köpönye-
gébe burkoltak) kiterítették lapjaikat. Ezzel ön-
magukat leplezték le, s azt a hazugsággyárat, 
amelyet a hazai ellenzéki EP képviselőkkel ver-
senyt futva működtettek, s amelynek a hátterét 
az itthoni ellenzéki pártok biztosították. Nem 
tudom, ezek után hogy néznek a választók sze-
mébe. (Lehet, átsiklanak felette, mintha mi sem 
történt volna…)

Pedig történt, s ezt a választók bizonyára 
nem felejtik el. Annyit azonban még érdemes le-
het megjegyezni, hogy Brüsszel azért citálhat-
ta szüntelenül a jogállamiság kérdését, mert így 
tudta elrejteni, hogy valójában az LMBTQ-ügy 
és a migránspolitikánk a legnagyobb problé-
mája. Azonban ha ez így van (márpedig az EB 
elnöke ezt mondta), akkor lehet, hogy Brüsszel 
zsákutcába fut, hiszen szakértők szerint ez a 
két kérdés nemzeti hatáskörbe tartozik. Nem 
véletlenül hangoztatja ezt a magyar kormány 
immár évek óta. Ez persze egyáltalán nem za-
varja a magyarellenes EP-képviselőket. Inkább 
vádaskodnak, hazudoznak és zsarolnak. Zsa-
rolnak minket és az Európai Bizottság elnökét 
is. És még egy támadási pont: az Ukrajnának 
szánt – az eredeti tervek szerinti –, hosszú tá-
vú támogatás, amelyet hitelből fedezne az unió. 
Erre a konstrukcióra is nemet mondott a kor-
mány. Legközelebb február elején tárgyalnak 
erről, s akkor kiderül, lehetséges-e kompromisz-
szum, vagy tovább mélyül a szakadék, amely 
azonban (kivéve az Európai Parlamentet) sen-
kinek sem érdeke.

Egyelőre tehát meglehetősen kaotikus a hely-
zet. A kép akkor tisztulna (függetlenül attól, 
hogy mi lesz az ukrán támogatás sorsa), ha az 
uniós választásokon a nemzeti érdekeket elő-
térbe helyező képviselők száma gyarapodna, 
legalább annyira, hogy képesek legyenek ki-
egyensúlyozni a mérleg serpenyőjét.

A soproniak hálásak Bánffy grófnak
ETZL EDGÁR

Gróf losonci Bánffy Miklós nélkül nem jöhetett volna 
létre a velencei egyezmény, és nem tarthatták volna 
meg az 1921es soproni népszavazást sem. Az egykori 
külügyminiszter életét kiállítás mutatja be, amelyet 
pénteken nyitottak meg a bányászati múzeumban.

A tárlat 8 molinójáról megismerhető az erdélyi származá-
sú gróf fiatalkora, a művészetekhez és a főúri mulatságok-
hoz fűződő viszonya, külpolitikai pályafutása, a IV. Károly 
király koronázásában való részvétele, és persze a sopro-
ni népszavazáshoz vezető eseményekben betöltött szerepe.

– Bánffy Miklós amellett, hogy politikusként részt vett 
Magyarország újjáépítésében az első világháború után, 
tehetséges képzőművész volt, és reneszánsz emberként 

haladó szellemiségű könyveket is szerzett – mondta a meg-
nyitón dr. Tóth Imre. A Soproni Múzeum igazgatója hozzá-
tette: tavaly volt a gróf születésének 150. évfordulója, ezért 
jött létre a kiállítás, amelyet a magyar kultúra napja alkal-
mából mutattak be. 

– Sopron Bánffy Miklósnak is köszönheti, hogy nem 
esett a trianoni békediktátum áldozatává, és nem csatolták 
Ausztriához – hangsúlyozta dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter. – Városunk, valamint Magyarország Kormánya sem fe-
lejtette el a gróf munkásságát, a soproniak örökké hálásak 
neki. 2011-ben felavattuk az Erzsébet-kertben Bánffy Mik-
lós szobrát, emellett több helyi szervezésű konferencián is 
előkerült a neve.

A kiállítást Török Balázs, a Soproni Múzeum munkatár-
sa állította össze. A tárlat február 29-ig ingyenesen látha-
tó, keddtől vasárnapig 10 és 18 óra között.

Szerkesztőségünk fennállása óta elkötelezett a soproni em-
berek bemutatása mellett. Ezt a vállalásunkat a jövőben is 
tartjuk, sőt szélesíteni kívánjuk újabb és újabb olvasóink 
megismertetésével. Ezért olyan embereket keresünk, akik 
szűkebb–tágabb környezetükben valamiért kiérdemelték a 
körülöttük élők szeretetét, tiszteletét. Lehet ő egy nagyma-
ma, másokon segítő ezermester vagy tanácsadó, egy közös-
ség szervezője vagy aktív tagja. Szóval bárki, akire felnéznek 
olvasóink! 

Ha ismernek ilyen embert a környezetükben, írják meg ne-
künk, hogy ki ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának ró-
la örömmel a  Soproni Témában! Leveleiket a  szerkesztoseg@
sopronitema.hu e-mail-címre várjuk.

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK

Északnyugati elkerülőút:  Gyorsabb közlekedés

Tavasszal elkészül

„… Brüsszel azért ci-
tálhatta szüntelenül a 
jogállamiság kérdését, 
mert így tudta elrejte-
ni, hogy valójában az 
LMBTQ-ügy és a mig-
ránspolitikánk a legna-
gyobb problémája.”

 Az SDD Konzorcium tájékoztatása szerint a 84. számú főút vég-
csomópont feletti részének végleges kialakítása miatt január 22-től 
február 28-ig újabb változásra kell számítani. A forgalom az or-
szághatár felé a 84. számú főút közlekedési sávjában halad, loká-
lis sávváltásokkal, időszakosan igénybe véve a végcsomópont meg-
épített, direkt forgalmi ágát is. Az országhatár felől érkezők Sopron 
irányába szintén egy sávban zavartalanul közlekedhetnek az újon-
nan megépített végcsomóponton keresztül, az M85-ös autóút bal 
pályájának belső sávjában, és az ideiglenes terelőúton át térhetnek 
vissza a 84. számú főútra a várost jelző táblánál.
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A Steigler pincészetnél örültek, hogy egyik bo
ruk bekerült Magyarország legjobbjai közé. Mikor 
megtudták, hogy melyik fajtájukról van szó, ak
kor viszont igencsak meglepődtek. A zöld veltelini 
jövőjéről és a biogazdálkodásról is beszélgettünk 
Varga Tamással.
Mint arról korábban beszá-
moltunk (Steigler Pince: bo-
ros siker, Soproni Téma, 2024. 
január 17.), a soproni Steigler 
Pince zöld veltelini bio 2022-
es bora is rákerült a Magyar 
Borszakírók Köre „Super 12” 
listájára. A versenyre nem le-
hetett nevezni, a szakértők a 
saját tapasztalataik alapján 
választották ki az ország leg-
jobb nedűit. Varga Tamást vá-
ratlanul érte a siker. –  Nem 
azért lepett meg, mert azt 
gondolom, hogy nem érdem-
li meg, hanem azért, mert ez 
a fajta nem a legnépszerűbb 
– kezdte a Steigler Pince bir-
tokigazgatója. – Arra számí-
tottam, hogy egy chardonnay 
vagy egy sauvignon blanc lesz 
a befutó. 

Varga Tamás szerint bár 
szinte minden borászatnak 
van zöld veltelinije, a sikerük 
titka abban rejlik, hogy Sop-
ronban komolyan veszik ezt 
a fajtát. Az országban egye-
dülállóan nálunk csillámpa-
lás a talaj, melyet a zöld vel-
telini kifejezetten szeret. Így 

születhetett meg egy olyan 
unikális bor, amire fölkapta 
a fejét a szakma. A szakem-
berek úgy gondolják, hogy ez 
az a fajta, ami – a kékfrankos 
mellett – a következő híres bo-
ra lehet Sopronnak. Idén már 
hét különböző zöld veltelini 
készül a Steigler pincében, 
melyeket nemsokára a ven-
dégeik is megkóstolhatnak. 
Boraik alapanyagát a saját, 21 
hektáros, organikus művelé-
sű ültetvényeiken termelik 
meg. Jelenleg 15 hektáron van 
szőlő, a maradék föld még be-
telepítetlen. A birtok a Stei-
ger, a Frettner és a Spern Stei-
ner dűlőkben helyezkedik el. 
A pincészet az indulása – 2016 
– óta biotermelést végez. 

– A hagyományok tisztele-
te mellett érdeklődésem kö-
zéppontjában az organikus 
borászat áll. Több évet töltöt-
tem el ismert külföldi borá-
szatoknál. A biogazdálkodás, 
az új borászati technológiák 
és a legújabb trendek terén 
így széles tájékozottsággal 
felvértezve érkeztem vissza 

Sopronba – mondta Varga Ta-
más. – Egyszerűen fogalmaz-
va semmit nem használunk, 
ami öl vagy pusztít. Így mel-
lőzzük a gyomirtót és a rovar-
ölő szereket is.

A birtokigazgató szerint 
az, hogy a szőlőbe és a műve-
lésébe fektetik a legtöbb ener-
giát, az alapja annak, hogy az 

egyik boruk elért egy ilyen 
kiváló eredményt. – A pincé-
ben már csak a „kontrollált 
semmittevés” zajlik, az igazi 

munkát a földeken végezzük. 
Minden bor megérdemli a tö-
rődést, amit nálunk meg is 
kap. Ha már egy klasszikus 

alapborunk is ilyen eredmé-
nyeket ért el, akkor bizako-
dóan nézünk előre – zárta 
 Varga Tamás.

A zöld veltelini  lehet – a kékfrankos mellett – a következő híres bora Sopronnak

„A bor megérdemli a törődést”

Varga Tamásék saját, 21 hektáros, organikus művelésű ültetvényen termelnek szőlőt.   FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Megszavazták az év vadvirágát, amely a fehér tün
dérrózsa lett. A kezdeményezés célja, hogy a nagy
közönség jobban megismerje a hazánkban élő, rit
ka vagy ritkulóban levő növényfajokat.

Az internetes voksolás részt-
vevőinek 47 százaléka szava-
zott a fehér tündérrózsára 
(Nymphaea alba), míg 33 szá-
zalék a vízi rucaörömöt (Sal-
vinia natans), 20 százalékuk 
pedig a mocsári aggófüvet (Se-
necio paludosus) választotta.

Magyarországon 2011-ben 
indult az év vadvirága mozga-
lom – ennek részeként min-
den évben kiválasztanak egy 
figyelemre érdemes növényt.

A fehér tündérrózsa Ma-
gyarország úszóhínár-tár-
sulásainak jellegzetes tagja. 

Elsősorban iszapos talajú ta-
vakban, holt medrekben for-
dul elő, de lassan a folyó vi-
zekben is megjelenik. Vastag 
gyöktörzsével az aljzatban 
gyökerezik, levelei és virágai 
akár 3–4 méter mély vízből 
kinőve a víz felszínén úsznak. 
Hazánkban leggyakrabban a 
Tisza és a Dráva völgyében, 
valamint a Kisalföldön lehet 
találkozni vele.

A tündérrózsákat a világ 
minden részén a megtisztu-
lás és újjászületés szimbólu-
mának tartják. 

A fehér tündérrózsa 
az év vadvirága

A fehér tündérrózsával leggyakrabban a Tisza és a Dráva 
völgyében, valamint a Kisalföldön lehet találkozni.

MADARÁSZ RÉKA

A tavalyi év decem
berének elején jelent 
meg a napenergia plusz 
program pályázati ki
írása. Akár 5 millió 
forint vissza nem té
rítendő állami támoga
tás igényelhető ener
giatárolós napelemes 
rendszerre. 
A program különlegessége, 
hogy alanyi jogon bárki pá-
lyázhat, aki a viszonylag tág 
feltételrendszernek megfelel.

– A napenergia plusz prog-
ram keretében vissza nem té-
rítendő állami támogatással 
lehet egy komplett napelem-
rendszerre pályázni, ami tar-
talmazza a napelemet, az in-
vertert és az energiatárolót 
– tudtuk meg dr. Nagy István-
tól, az egyik soproni napele-
mekkel foglalkozó vállalkozás 
ügyvezetőjétől. – A támogatás 
mértéke a beruházás költsé-
geinek maximum 66 százalé-
ka, de legfeljebb 5 millió fo-
rint. Mivel az állam összesen 
75 milliárd forint értékű tá-
mogatást oszt ki, 15 ezer ház-
tartásnak lesz lehetősége nap-
elemmel ellátnia az otthonát.

A kétkörös pályázat előre-
gisztrációja január 15-én kez-
dődött, majd a 15 napos hi-
ánypótlási időszakot követi 

a második kör, amelyben a 
pályázók már kivitelezőt is 
választhatnak.

– A pályázati kiírásban meg 
lehet találni megyénként a re-
gisztrált kivitelezőket – foly-
tatta a szakember. – A legjobb 
ajánlás alapján dönteni. Én 
azt javaslom, hogy olyan kivi-
telezőt válasszunk, aki még a 
szerződéskötés előtt kimegy 
a helyszínre személyesen, és 
felméri a tetőt és a villamos 
hálózatot. 2024. január else-
jétől a napelemekre vonatko-
zó szabályozás megváltozott: 

az új telepítéseknél havonta 
történik az elszámolás. A fő 
cél nem az, hogy valaki eladja 
az energiát, hanem hogy saját 
magának tárolja későbbi fel-
használásra, melyre a támo-
gatás által biztosított energia-
tároló tökéletesen alkalmas.

Tarnai Gábor, egy másik 
napelemekkel foglalkozó vál-
lalkozás vezérigazgató-helyet-
tese külön felhívta a pályázók 
figyelmét arra, hogy olyan in-
vertert válasszanak, amely 
képes az egyes fázisokat kü-
lön szabályozni. A pályázat 

keretében kizárólag három-
fázisú inverterek telepíthe-
tőek. A piacon lévő engedé-
lyezett inverterek jelentős 
többsége a megtermelt elekt-
romos energiát a fázisok kö-
zött egyenlően osztja el, azaz 
szimmetrikus fázisterhelést 
biztosít. Csakhogy a különbö-
ző fázisokon nem azonosan 
fogyasztunk. Ezért fontos, 
hogy az aszimmetrikus mű-
ködésű inverter mellett dönt-
sünk, mert ez képes a fáziso-
kat eltérő módon, a terhelés 
függvényében táplálni.

Az állam  összesen 75 milliárd forint értékű támogatást oszt ki

Pályázzunk napelemre!

A napelem az egyik legnépszerűbb megújuló energiaforrás. Működése során nem szabadul fel 
káros anyag, és nem szennyezi a légkört. Felvételünkön dr. Nagy István.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 

STEIGER – STEIGLER:  A pincészetet eredetileg a dűlő után Steigernek szerették vol-
na elnevezni. Ehhez azonban hatósági engedélyre lett volna szükség, mert földrajzi név 
nem adható egy vállalkozásnak. Az ügyvezető, Lőrinczy Bálint más utat választott: ve-
zetékneve kezdőbetűjét beépítve a Steigler nevet kapta a borászat.

A STEIGLER BORÁSZAT PINCÉJE  a Bal-
fi utcában található. Varga Tamás szerint 
„ez az egyetlen pince, ahova fölfelé kell le-
menni”. A pincehelyiség három nagyobb, 
egymásba nyíló teremből áll, melyek kö-
zött lépcsőkön felmászva lehet közlekedni. 
Itt jelenleg 30.000 litert bort érlelnek nagy-
jából 8–12 hónapig.
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ETZL EDGÁR 

– Naponta kell meríteni a magyar kultúra gazdag 
kincsestárából – mondta T. Horváth József az idei 
kultúra napi megemlékezésen. 

Január 22-én volt 201 éve, hogy 
Kölcsey Ferenc 1823-ban Cse-
kén befejezte a Himnusz kéz-
iratát. Ennek emlékére 1989 
óta ünnepeljük a magyar kul-
túra napját. Sopronban idén 
is Kölcsey Ferenc Deák téri 
szobránál tartották a városi 
rendezvényt. 

A hagyományoknak meg-
felelően a Sopron Kultúrájá-
ért díjas kitüntetett tartotta 
az ünnepi beszédet a rendez-
vényen. T. Horváth József ze-
neszerző, előadóművész elő-
ször a Himnuszt elemezte, 
megvizsgálta napjainkra vetí-
tett tanulságait is. – A magyar 
nép összefogására, a kultú-
ránk féltő, óvó megtartására 
egyre nagyobb szükség van 
– hangsúlyozta. – Hogyan kell 
ezt tennünk? Együtt! Ez az a 
szó, amely a kultúránk lénye-
ge, hiszen a kultúra teremti 
azt a közösséget, amelyben 
élünk. Kultúránk gazdag kin-
csestárából naponta kell me-
ríteni, ez tart egységben ben-
nünket, ez sarkall új művek, 
új alkotások létrehozására. 

Értékeinket pedig városunk-
ban és nemzeti szinten is vé-
deni kell.

Az ünnepség végén a szó-
nok, valamint dr. Farkas Cip-
rián polgármester, dr. Simon 
István és dr. Csiszár Szabolcs 
alpolgármester, Barcza Attila, 
Sopron és térsége országgyű-
lési képviselője közösen ko-
szorúzta meg Kölcsey Ferenc 
szobrát. Elhelyezték az emlé-
kezés virágait soproni kultu-
rális és oktatási intézmények 
képviselői is.

A rendezvényen a Soproni 
Petőfi Színház művészei ad-
tak irodalmi műsort.

Sopron közgyűlése 2023-
ban T. Horváth Józsefnek ado-
mányozta a Sopron Kultúrá-
jáért-díjat: T. Horváth József 
1981-től 1995-ig a pécsi Szélki-
áltó együttes tagja volt, több 
hanglemez, kazetta, cd, szín-
házi és bábszínházi előadás 
zeneszerzésében működött 
közre. Iskolákban, óvodák-
ban, különböző intézmények-
ben, művelődési házakban 

népszerűsítette a magyar köl-
tészetet, a magyar irodalmat a 
megzenésített verseken keresz-
tül. 1995-től önálló gyermek-
műsorokkal lép fel. 1996-ban 
jelent meg első önálló gyer-
mekalbuma Kaland címmel, 
amelyen XX. századi magyar 
költők megzenésített gyer-
mekversei hallhatók. 1997-től 
intenzíven foglalkozik Sopron 
irodalmi értékeivel. Ballada 

a városról címmel Sz. Koncz 
István íróval és Helyey Lász-
ló színművésszel készített egy 
cd-t, amely kutatja a sopro-
ni emlékeket, a fiatalságot, a 

múltat. Hosszan lehetne sorol-
ni lemezeit, munkáit. T. Hor-
váth József dalai mára állandó 
szereplői a városi műsoroknak, 
számtalan gyermekkoncerttel 

járult hozzá a soproni költésze-
ti értékek megőrzéséhez és to-
vábbadásához. Mindemellett 
városunk köztiszteletben álló 
pedagógusa.

T. Horváth József:  A kultúra teremti azt a közösséget, amelyben élünk

A magyar kultúra ünnepe

– A magyar nép összefogására, a kultúránk féltő, óvó megtartására egyre nagyobb szükség van – hangsúlyozta T. Horváth 
József az idei kultúra napi megemlékezésen.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

1999
Kezdődik a báli szezon
Sopronban az András Pincé-
ben február 13-án este hétkor 
kezdődik a farsangi bál. Szalai 
András, a borozó tulajdonosa 
négy éve szervez bálokat. Idén 
hatvanöt vendégre számít, és 
őnála, a nagyobb bálokkal el-
lentétben, nem kell a belépő-
ért fizetni. Itt is lesz tombola 
és magyarnóta-énekverseny, 
és a vendégek házi bort ihat-
nak. (Népszabadság)

Kormányfői találkozó
Sopronban került sor teg-
nap délelőtt a magyar minisz-
terelnök által kezdeménye-
zett háromoldalú kormányfői 
találkozóra. Orbán Viktor a 
Pannónia Med Hotelben fo-
gadta Viktor Klima osztrák 
kancellárt és Mikulás Dzu-
rinda szlovák kormányfőt. 
A találkozón a politikusok át-
tekintették az országaik kö-
zötti együttműködést, és kije-
lölték a továbblépés feladatait. 
A nemzetközi politikai ese-
mény legfontosabb üzenete, 
hogy a fejlesztések szempont-

jából a Bécs–Pozsony, valamint 
hazánk északnyugati régiója 
több figyelmet kap a jövőben. 
Orbán Viktor a kormányfői 
találkozót követően lemondta 
további soproni programját, és 
Ausztriába utazott, hogy meg-
látogassa a Stájerországban 
vasárnap történt buszbaleset 
kórházban ápolt magyar sé-
rültjeit. (Kisalföld)

1959
Kosárlabdacsarnok 
Sopronban
Közel egy évtizede megoldás-
ra váró kérdés Sopronban a ko-
sárlabdázók megfelelő otthon-
hoz való juttatása. A kisméretű 
tornatermek nem alkalmasak 
közönség befogadására, pe-
dig az érdeklődés nagy, és egy-
egy mérkőzésről gyakran több 
száz néző is kint reked. Az 
MKOSZ északnyugati alszö-
vetségének kezdeményezésére 
a közeljövőben otthonhoz jut-
nak a soproni kosárlabdázók. 
A Budapesten lebonyolított 
Európa-bajnokság szabadté-
ren használt fapadlóját szállít-
ják Sopronba, és ott a háborús 

események során használha-
tatlanná vált egykori fedett 
uszoda csarnokában helyezik 
el. A 20 yardos uszoda hely-
reállítása hozzávetőlegesen 
3 millió forintba került, de az 
úszósport problémáit a kismé-
retű medence költséges újjá-
építése sem oldaná meg, ezért 
a városi TST a fedett uszodá-
nak kosárlabdacsarnokká való 
átalakítását látja célszerűnek. 
A mintegy 50 ezer forintos 
építkezés rövidesen megkez-
dődik, a költségeket a helyi 
egyesületek közösen vállalták, 
a sportolóik pedig társadalmi 
munkában vesznek részt a ro-
mok eltakarításában, a talaj-
egyengetésben. Nem kerül le 
a napirendről a soproni fedett 
uszoda kérdése sem, melyet a 
most épülő városi erőmű 1961–
62-ben történő üzembe helye-
zésével egyidejűleg akarnak 
megoldani. (Népsport)

1919
Eljegyzés
Kreutzbruck Zdenkó huszár-
kapitány, az ismert úrlovas el-
jegyezte Sopronban Sándorffy 

Antal törvényszéki bíró leá-
nyát, Irént. (Budapesti Hírlap)

Leégett a grófi kastély
Sopronban nagy tűzvész pusz-
tított. Gróf Széchenyi Kálmán 
pompás kastélya kigyulladt, és 
minden oltási kísérlet daczá-
ra földig égett. A veszedelem 
úgy keletkezett, hogy az egyik 
kályhából kipattant egy szik-
ra, és meggyújtotta a szőnye-
get. A lángok oly gyorsan ha-
rapóztak tovább, hogy amikor 
a tüzet észrevették, a lángok 
már a tetőt nyaldosták. A tűz-
oltóság, az uradalmi cselédség 
és a lakosság teljes erővel fo-
gott az oltáshoz, fáradozásu-
kat azonban nem koronázta 
siker. A veszedelem egyre to-
vább terjedt, és csakhamar az 
egész gyönyörű kastély lángok-
ban állott. A kastély termeiben 
elhelyezett pompás bútorok, 
drága festmények és műkin-
csek mind a lángok martalé-
kául estek. A kár körülbelül 
négymillió koronára rúg, mert 
csak a belső berendezés há-
rommillió koronára volt biz-
tosítva. (Magyar Polgár)
Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

SÓGOR FERENC:  Könyv-
táros szakon végeztem, és 
többek között a Liszt-köz-
pontban is dolgoztam. Így 
a kérdésre a válaszom az, 
hogy a kultúra mindent je-
lent: a viselkedést, az ér-
zelmeket éppúgy, mint a 
közlekedést. 

KRIZSONITS MÁTYÁS-
NÉ:  Nagyon szeretek ze-
nét hallgatni. Leginkább 
azért, mert nem kíván 
meg egy teljes embert, pél-
dául tudom hallgatni a rá-
diót, miközben dolgozom. 
Mindenféle műfajt szere-
tek, de ma már jobban ér-
tékelem a komolyzenét, 
mint pár évvel ezelőtt.

ROZSONITS EDIT:  Időn-
ként járunk hangverse-
nyekre, de a legjobb élmé-
nyek mindig a színházban 
találnak meg. A Petőfi 
Színház mostani évadá-
nak minden előadása na-
gyon tetszett, különösen 
A pacsirta.

SUGÁR ZOLTÁN LE-
VENTE:  Nagyon szere-
tem a zenét, de még kö-
zelebb áll a szívemhez az 
irodalom. Kedvenc regé-
nyem a Gyűrűk ura. Soká-
ig tartott, mire rávettem 
magam, hogy elolvas-
sam, de nagyon megérte. 
Sokkal jobban tetszettek 
a könyvek, mint a filmek. 

Önnek mit jelent a kultúra?
Jótékonysági Rotary bál a SOSZI javára
Három év kihagyás után ismét megrendezték a Rotary Club 
Sopron jótékonysági bálját szombaton a Fagus Hotelben.

A rendezvényt Gyenge Koppány, a klub soros elnöke nyi-
totta meg. – A történelem során, amikor a soproni polgárok 
összefogtak, együtt mindig nagy dolgokat tudtak véghez 
vinni – mondta dr. Farkas Ciprián polgármester, aki meg-
köszönte a tagoknak a közösségért végzett munkájukat. 

Dr. Schneider István, a Soproni borvidék Hegyközségé-
nek alelnöke bemutatta az est borkínálatát, valamint a bor-
vidék segítéséért támogató oklevelet nyújtott át Gyenge 
Koppánynak. Az esten bemutatkozott a Hunyadi-iskola ta-
náraiból álló Soproni Fuvolaegyüttes, amelyhez csatlako-
zott egy növendékük, Mógor Dorka is. A bál bevételét a Sop-
roni Szociális Intézmény Idősek Otthonának ajánlották fel.

KONCERT ÉS ELŐADÁS:  A magyar kultúra napja alkalmából hétfőn este a Liszt-köz-
pont Munkácsy termében előadást tartott Rókusfalvy Pál borász, kormánybiztos, ko-
rábbi műsorvezető. A rendezvényen a Fidelissima Vegyeskar énekelt. A programot a Ke-
resztény Értelmiségiek Szövetsége soproni csoportja, a Magyarországi Luther Szövetség 
soproni csoportja és Soproni Kálvin Kör szervezte.
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MUNKATÁRSUNKTÓL

Óriási bravúrt ért el a magyar férfi vízilabdavá
logatott: majdhogynem utánpótlásegyüttessel ki
állva a négy közé jutott az Európabajnokságon. 
Ennek kapcsán beszélgettünk Fent Gergő soproni 
utánpótlásedzővel.

Egyértelműen látszott az Eb 
meccsein, hogy rendkívül ko-
moly potenciál van a magyar 
fiatalokban, akikre hosszú 
távon is lehet számítani – ezt 
mondta az általunk megkér-
dezett szakember. 

– Óriási eredmény, hogy 
a négy közé jutott ez a meg-
fiatalított válogatott. Fontos 
volt, hogy semmilyen komo-
lyabb elvárást nem támasz-
tottak a csapattal szemben, 
így mindenki felszabadultan 

szállhatott medencébe – fo-
galmazott Fent Gergő, a Sop-
roni Vízilabda Sport Egyesü-
let utánpótlásedzője. – Néha 
látszott is a megoldásokon: 
egy-egy váratlan húzásra, 
cselre is futotta a fiatalok ere-
jéből, amíg tartott a lendület.

A lendület csak az elődön-
tőre fogyott el, addig azon-
ban olyan skalpokat szerzett 
a magyar válogatott, mint az 
olaszok vagy szerbek elleni 
győzelem. 

– Öröm volt nézni ezt a fi-
atal, sikerre éhes nemzeti 

együttest – folytatta a sopro-
ni utánpótlásedző. – Semmi-
képp sem jelentett csalódást, 
hogy végül a négy között már 
nem tudtunk győzni, így ér-
met szerezni. Egyértelműen 
látszott, hogy sok fiatal vízi-
pólósunkra már a legmaga-
sabb szinten is lehet számí-
tani. Kiváló erőfelmérő volt 
az Eb, amelyen megenged-
hette magának a csapat, hogy 
nem teljes kerettel áll ki, hi-
szen Magyarország már ko-
rábban megszerezte az olim-
piai kvótát.

Sok fiatalra  már a legmagasabb szinten is lehet számítani

Negyedik a „csikócsapat”

Varga Zsolt, a magyar válogatott szövetségi kapitánya (k) magyaráz a játékosoknak a férfi vízilabda Európabajnokság 
negyeddöntőjében. A mieink 10–10es döntetlen után ötméteresekkel 15–14re győztek a szerbek ellen. FOTÓ: MTI – ILLYÉS TIBOR

MUNKATÁRSUNKTÓL

Nagyszerűen szerepel a Győr–Moson–Sopron vár
megyei öregfiúkbajnokságban az SC Sopron – száz
százalékos teljesítménnyel a tabella élén áll a 
labdarúgócsapat. 

Őszi bajnok lett 36 ponttal 
az SC Sopron öregfiúkcsapa-
ta, hat egységgel megelőzve a 
második Vágot és nyolccal a 
régi rivális Rábatamásit. A 13 
csapatos mezőnyben százszá-
zalékos teljesítménnyel áll-
nak az élen a soproniak, a 12 
meccsen 67 gólt lőttek és 18-
at kaptak. Az SC Sopron játé-
kosa, Tikosi Gyula 17 találattal 
vezeti a góllövőlistát a csornai 
Nagy Gábor (14) és Bóna Lász-
ló (12) előtt. 

Az őszi záró fordulóban itt-
hon 7–1-re nyert a csapat Beled 
ellen, de ez előtt is ért el nagy 
különbségű győzelmeket: Jo-
baháza ellen 6–0, 6–1-re verte 
Kónyt és Jánossomorját, 8–3-
ra Rábatamásit, 7–3-ra a váro-
si vetélytárs SFAC-ot.

A csapat egyik vezéregyé-
nisége Körmendi Tamás, aki 
a jelenlegi bajnokságtól az 
edzői tisztet is betölti. 

– Évek óta együtt játszunk, 
soproni kötődésű futballis-

tákból és hozzánk csatlako-
zott üzletemberekből álló jó 
közösség, igazi baráti társa-
ság vagyunk – kezdte Kör-
mendi Tamás. – A korelnö-
künk Fábián Sándor a maga 
hatvanhét évével, aki egyfaj-
ta példakép is a számunkra. 
Korábban őt szavaztuk meg 
a csapat edzőjének, de to-
vább nem vállalta a feladatot, 
mondván: annyi ego van ná-
lunk, ő már nem tudja őket 
irányítani. Így szinte rám tuk-
málták az edzőséget. Hetente 
egyszer tréningezünk az Ág-
falvi úton, az idényben ehhez 
jön hétvégenként a mérkőzés. 
A csapatunk ötven pluszos 
évjáratú, a jövőre gondolva 
ezért igyekszünk fiatalítani. 
Szerencsére mindig vannak 

jelentkezők, de csak olyano-
kat engedünk magunk közé, 
akik be tudnak illeszkedni 
a közösségbe. Az őszi mecs-
cseink közül a Csorna elleni, 
egygólos sikerünket tartom a 
legértékesebbnek, mert az a 
társaság átlagban egy tízes-
sel fiatalabb nálunk. Tavaly 
százszázalékos teljesítmény-
nyel nyertük meg a bajnok-
ságot, és ősszel sem veszítet-
tünk pontot. Az a célunk, hogy 
ezt a győzelmi sorozatunkat a 
lehető legtovább élvezzük. Ha 
pedig megszakad, akkor bon-
tunk néhány üveg pezsgőt, és 
megünnepeljük, amit addig 
elértünk.

Az erőviszonyokat látva 
egy ideig még hűlhetnek azok 
a pezsgők...

Tikosi Gyula  tizenhét találattal vezeti a góllövőlistát

Őszi bajnok soproni öregfiúk

Az SC Sopron őszi elsőként várja a Győr–Moson–Sopron vármegyei öregfiúkbajnokság folytatását. 

KOSÁRLABDA
NKA Universitas Pécs – Sopron KC

Bajnoki mérkőzés,  
Sopron, január 20. 

89–83  
(23–13, 20–22, 23–22, 23–26)

Pécs:  
Kovács 19/12, 

Kerpel-Fronius 5,  
Scherer 8/6, Durmo 11, 

Manjgafic 14/3 
Csere: Nikolics 20,  

Walker 8, Lados, Benke, 
Rátgéber, Herger 4

Sopron:  
Nichols 24/12, Meszlényi, 

Griffin 12/12,  
Da Silva 18/3, Molnár 4 

Csere: Mathis 10/6, 
Csendes 5/3, Sidibe 6, 

Fazekas 2, Sitku 2

Vezetőedző:  
Goran Tadics

Vezetőedző:  
Gasper Potocnik

Sopron Basket – Vasas Akadémia
Bajnoki mérkőzés,  
Sopron, január 20.

95–35  
(29–14, 29–2, 17–8, 20–11)

Sopron:  
Turner 7/3,  

Fegyverneky 2, Sitku 15/3, 
Brooks 11/3,  

Mompremier 12  
Csere: Varga A. 16/6, 

Böröndy 14/6, Papp K. 9, 
Jevtovic 6, Kókai 3

Vasas:  
Taylor 4, Allen 4, Salamon, 

Madár E. 6, Gelei 4  
Csere: Jáhni 11/3, 

Boros B. 2,  
Szerencsés 2,  

Tóth 1, Madár K. 1, 
Budácsik, Kádár

Vezetőedző:  
Gáspár Dávid

Vezetőedző:  
Milos Pavlovic

Készülnek a vizes vbre
Lezárult a nevezés a dohai vizes világbajnokságra, 
és véglegessé vált a magyar úszóválogatott névsora, 
amelyben Kapás Boglárka is szerepel.

A tervek szerint egyéni távokon kilenc férfi- és hat női verseny-
ző indul, váltókban pedig további hét úszót nevezett a szövet-
ség. A kilenc férfi között ismét ott lesz a nyílt vízi csapat két 
klasszisa, Rasovszky Kristóf és Betlehem Dávid, akik az első 
héten a tengerbe vetik magukat, ezt követően pedig a meden-
cében is nekiveselkednek a hosszabb távoknak. Dohában az 
úszóversenyek február 11-én kezdődnek. 

Mint korábban eldőlt, a 200 méter hát világbajnoka, Kós Hu-
bert nem védi meg címét: amerikai edzője, Bob Bowman ra-
gaszkodik ahhoz, hogy szinte a párizsi rajtig a keze alatt ké-
szüljön, Arizonában. 

Nemcsak az úszók ugranak medencébe Dohában – február 
5. és 17. között itt rendezik meg a 21. férfi vízilabda-világbajnok-
ságot. A férfitorna címvédője a magyar válogatott, a nőknek itt 
lesz lehetőségük megszerezni az olimpiai kvótát. 

Tenisz: kiestek a magyarok  
az Australian Openről
Véget ért a mieink számára az Australian Open. Babos Tímea 
és Bondár Anna, valamint Fucsovics Márton és Marozsán Fá-
bián párosa is búcsúzott az ausztrál nyílt teniszbajnokságon.

A női duó a francia Kristina Mladenovic és Caroline Gar-
cia ellen játszott. A magyarok jól kezdtek, majd a franciák for-
dítottak és végül magabiztosan nyerték a mérkőzést. 

A soproni teniszező még vegyes párosban is szerepelt vol-
na Melbourne-ben, azonban indiai partnere kérésére végül 
visszaléptek. Egyéniben már korábban véget ért a magyarok 
számára az Australian Open.

Elhunyt Magyar András
Gyászol a soproni kosár-
labda-közösség, múlt csü-
törtökön meghalt Magyar 
András, az első soproni női 
aranycsapat (az SVSE) le-
gendás edzője. Volt a Ma-
gyar Kerekesszékes Kosár-
labda Válogatott szövetségi 
kapitánya, az elmúlt évek-
ben pedig a Soproni Tigrisek 
kerekesszékes csapatának 
edzőjeként dolgozott. Váro-
sunk Sopronért Emlékérem-
mel ismerte el munkásságát. 
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Teremlabdarúgás
Január 27., szombat 
12.30, Gárdonyi Géza 
Általános Iskola 
Városi téli torna

Február 3., szombat 
12.30, Gárdonyi Géza 
Általános Iskola 
Városi téli torna

Kosárlabda
Január 27., szombat 18 
óra, Novomaticaréna
Sopron KC – Kometa 
Kaposvári KK

Február 8–11., 
Novomaticaréna 
Női kosárlabda olimpiai 
selejtező

Ügyességi verseny 
Január 30., kedd 10 óra, 
Doborjáni EGYMI 
„Kapkodd a lábad”

LELÁTÓ

RÁZÓ LÁSZLÓ

Kiválóan sikerült Gasper Potocnik 
soproni bemutatkozása. Miután a 
szlovén tréner átvette a szakmai irá
nyítást a Sopron KCnál, az együt

tes nyolcból hat esetben győztesként hagyta el a 
játékteret. 
– A csapathoz érkezésed 
után szinte azonnal győ-
zelmi szériába kezdett az 
együttes. Mi az oka ennek, 
mi a titok?

– Nincs különösebb titok, 
és egyébként is úgy gondo-
lom, hogy ez nem csak rólam 
szól: ott vannak a legfonto-
sabb szereplők, a játékosok, 
akik valóban keményen vég-
zik el a napi minőségi munkát 
az edzéseken. Úgy gondolom, 
hogy napról napra sokat fejlő-
dünk, kezdünk igazi csapattá 
válni, ez pedig magával hoz-
za a jó eredményeket is. A já-
tékosok mellett pedig ott van 
még a klub vezetése és mun-
katársai, mindenki sokat dol-
gozik azon, hogy győzelmeket 
ünnepelhessünk.

– Ideérkezésed óta csat-
lakozott a kerethez a cen-
ter Amadou Sidibe és a be-
dobó Anthony Mathis. Az 
ő játékuk mennyit számít 
a csapatnak?

– Egy csapat több játékos-
ból áll, és ahhoz, hogy győz-
zünk, sok mindenkinek kell jó 
teljesítményt nyújtania. Nem 

egy vagy két kosárlabdázón 
múlik egy-egy győzelem vagy 
vereség. Tény azonban, hogy a 
két játékos stabilitást hozott a 
játékunkba, és talán ennek is 
köszönhető, hogy több fontos 
győzelmet szereztünk.

– A csapat fiatal játéko-
sai több szerepet kapnak, 
mint korábban. Mennyit 
tudnak hozzátenni az ered-
ményekhez?

– Úgy gondolom, hogy a 
fiatalok jó úton járnak: nap 
mint nap keményen melóz-
nak az edzéseken. Amikor pá-
lyára lépnek, megkapják a bi-
zalmat, és tudják, hogy ezzel 
élniük kell. A mérkőzéseken 
fontos, hogy minél többet ta-
nuljanak, ettől lesznek lépés-
ről lépésre jobbak. Továbbra 
is ilyen mentalitással kell pá-
lyára lépniük, így az eredmé-
nyességhez is egyre többet 
tudnak majd hozzátenni.

– Mennyire vagy elége-
dett a csapat játékával?

– Sok győzelmet szerez-
tünk, nyilván ez annak kö-
szönhető, hogy javult a csa-
patjáték. Ugyanakkor én 

hiszek abban, hogy tudunk 
a mostaninál is jobban ko-
sárlabdázni. Minden egyes 

edzésre ugyanezzel a hozzá-
állással kell megérkezni, elvé-
gezni a napi munkát, és akkor 

a csapatjátékunk még jobb le-
het. Bízom abban, hogy ez 
eredményességgel is párosul.

Gasper Potocnik:  Hiszek abban, hogy tudunk még jobban játszani

Csapatmunka és eredmények

– Minden egyes edzésre ugyanezzel a hozzáállással kell megérkezni, elvégezni a napi mun
kát – mondta Gasper Potocnik vezetőedző.  FOTÓK: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

PAPP GYŐZŐ

A Soproni 
Textiles 
kétpontos 
előnnyel 

nyerte meg az 1976/77. 
évi megyei labdarúgó
bajnokságot. Az utolsó 
fordulóban 6–0ra győz
te le a Kapuvári Spar
tacust, ezen a mérkő
zésen elbúcsúztatták a 
visszavonuló Oláht, aki 
már nem is vett részt az 
osztályozón, melyen az 
NB IIIba jutás volt a tét. 

A kék-fehéreket a XIII. cso-
portba sorolták a tavasszal 
még harmadosztályú Motim 
TE-vel és Győri Dózsával.

Az első körben Csornán 
ezernyolcszáz néző előtt a 
Motim TE volt a soproniak 
ellenfele. Meglepetésre Mol-
nár (2) és Németh II góljaival 
a Textiles 3–1-re legyőzte az 
esélyesebbnek tartott riválist. 
1977. június 26-án következett 
a második összecsapás a Rá-
baköz fővárosában, ezúttal 
a győri belügyi csapat, a Dó-
zsa ellen. Hatalmas volt az ér-
deklődés, gépkocsikaravánok 
szállították a meccsre mind-
két együttes szurkolóit. Össze 
is gyűltek közel háromezren.

Poór Lajos edző ebben az 
összeállításban kezdette a 
Textilest: Mészáros – Plavecz, 
Horváth II, Kiss, Pete – Fend-
rik, Horváth I – Németh II, 
Molnár, Németh I, Kristály. 
Később Kristály helyére Cson-
tos állt be. 

A lilák egy öngóllal szerez-
ték meg a vezetést az első fél-
időben, majd kevéssel a szünet 
után büntetőből egyenlített a 
soproni együttes. Nem so-
káig tartott azonban az örö-
mük, mert Csidei szólója után 

Halasi ismét bevette a kapu-
jukat. Később Németh II ega-
lizálta az eredményt, ami a 
rendes játékidőben már nem 
változott, jöhetett a hosszab-
bítás. Előbb Fendrik lőtt lapo-
san a győri kapuba, majd Né-
meth I a félpályától elviharzott 
a szélen, a tizenhatosnál beka-
nyarodott, s Tasnádit kicselez-
ve a kiinduló Eller mellett lőtt 
a jobb sarokba. Ezzel kialakí-
totta a 4–2-es végeredményt. 

Az első félidő ugyan 
a Dózsáé volt, a második 

játékrészben azonban a lel-
kesebb soproni gárda kezde-
ményezett többet, s a négy 
gólon kívül jócskán marad-
tak ki helyzetei. A fiatalabb, 
harcosabb, jobb erőben lé-
vő Textiles megérdemelten 
nyert, és ezzel egy szinttel fel-
jebb lépett.

Osztályozók az NB III-ért, 
XIII. csoport, végeredmény: 
1. Soproni Textiles SE 2 mér-
kőzés (7–3) 4 pont, 2. Motim 
TE 2 (5–5) 2, 3. Győri Dózsa 2 
(4–8) 0.

A fiatalabb, jobb erőben lévő  soproni csapat megérdemelten nyert

NB III: Textiles osztályozó

A Textiles csapata. Hátsó sor balról: Plavecz, Horváth Gábor, Kiss, Áldozó P., Pete, Csontos. 
Első sor: Németh II, Németh I, Fendrik, Mészáros, Molnár, Horváth Géza, Kristály.

Magabiztosan nyert a Vasas 
Akadémia ellen a Sopron Bas-
ket. A soproni kosárlabdacsa-
patból minden pályára lépő já-
tékos pontot szerzett. 

– Elégedett vagyok a mai 
teljesítménnyel – mondta a 
meccs után Gáspár Dávid, a 
soproniak edzője. – Lehet, 
hogy ma a Vasas nem az igazi 
arcát mutatta, de nagyon ko-
molyan készültünk is ellene. 

– Nagyon jó meccset ját-
szottunk. Egész héten kemé-
nyen dolgoztunk, és a hibáin-
kat próbáltuk kijavítani. Ma 
megmutattuk, hogy képesek 
vagyunk erre. Remélem, a jö-
vő héten is hasonlóképen fo-
gunk játszani – folytatta  Varga 
Alíz, aki 16 ponttal járult hoz-
zá a sikerhez. 

Sopron Basket – Vasas Aka-
démia: 95–35.

Fölényes győzelem

Szombaton az ELTE BEAC együttese ellen folytatja a bajnok
ságot a Sopron Basket.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER

A vármegye 
testnevelője
Horváth József, a Berzsenyi 
Dániel-líceum testnevelője, 
a Soproni Sportiskola Ko-
sárlabda Akadémia szakmai 
igazgatója lett a 2022/23-
as tanévben Győr–Moson–
Sopron vármegye testneve-
lője – az elismerést a Magyar 
Diáksport Szövetség adta át. 

SOPRONITEMAHIVATALOS
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Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu emailcímre!
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MADARÁSZ RÉKA

A dr. Szepesi László er
dészeti gépész emlék
verseny első helyezettje, 
Farkas Gergő édesap
jától kapott kedvet az 
erdészethez. Már alig 
várja, hogy meglegyen 
a vadász vizsgája, és 
irány az erdő!

Farkas Gergő 9–10 évesen kez-
dett el vadászni az apukájával. 
Már akkor eldöntötte, hogy a 
Roth-technikumban folytatja 
a tanulmányait.

– Gyermekkoromban Sze-
geden laktunk, de édesanyám 
szeretett volna a Dunántú-
lon élni, ezért 2015-ben Zala 
megyébe, Salomvárra költöz-
tünk – mesélte Gergő. – A fel-
ső tagozatot már ott kezdtem 
el, középiskolásként kerültem 
Sopronba. Mivel a 10.-es nyá-
ri gyakorlaton alapvágásokat 
gyakoroltunk, 11.-ben már 
megpróbáltam a Szepesi-ver-
senyt. Tavaly vettem részt má-
sodszor, és akkor csapatban 
nyertünk is, úgyhogy részt 
vehettünk az Európa-bajnok-
ságon. Az idei megmérette-
tésnek már az előző két év 
tapasztalatainak a birtoká-
ban vágtam neki, így sokkal 

higgadtabb, nyugodtabb tud-
tam maradni. 

Ennek meg is lett az ered-
ménye: Gergő csapatban má-
sodik, egyéniben pedig első 
helyezést ért el. A sok gya-
korlás sem volt hiába, ugyan-
is a 13. osztályos fiú megnyer-
te a lánckímélő darabolás 

versenyszámot. A jövőbeli 
tervei természetesen az erdé-
szettel kapcsolatosak, ám előt-
te még tenne egy kis kitérőt.

– A szívem visszahúz Sze-
gedre – folytatta. – Szeretnék 
valamilyen gazdaságtudo-
mánnyal kapcsolatos tárgyat 
tanulni, amit később össze 

tudok kötni az erdészettel. 
Úgy indítanék ugyanis saját 
vállalkozást, hogy már tudom, 
mi, hogyan működik. Viszont 
akkor sem dőlök a kardomba, 
ha nem sikerül a diploma, mi-
vel remekül érezném magam 
egy állami erdészetnél vagy 
vadásztársaságnál is.

MADARÁSZ 
RÉKA

Kitartó 
szorgal
mának és 

tehetségének köszön
hetően Sipos Júlia Re
beka érdemelte ki a Sop
roni Képzőművészeti 
Társaság Jakabné Tóth 
Mártadíját. A végzős 
handleros lány egye
temre készül.

A díjat a Soproni Képzőművé-
szeti Társaság 2023-ban ala-
pította volt elnöke, Jakabné 
Tóth Márta tiszteletére, aki 
évtizedekig tanította a Hand-
ler Nándor-technikum diák-
jait, és maga is festett. Az el-
ismerést – és vele együtt egy 
kiállítási lehetőséget is – min-
den évben az iskola egy tanu-
lója érdemli ki. Idén tanárai 
ajánlására a 13. művészeti 
osztályos Sipos Júlia Rebeka 
nyerte el.

– Sokat jelent számomra, 
hogy elismerik a munkámat, 
hiszen ez igazolja, hogy az el-
múlt majdnem öt év nem volt 
hiábavaló – osztotta meg ve-
lünk mosolyogva. – Csorna 
közeléből, Sopronnémetiből 
származom, így kollégista va-
gyok. Hogyan kerültem a Sop-
ronba és a Handlerbe? Erre 

vezetett az utam. Mindig is 
szerettem rajzolni, érdekelt a 
grafika is, bár az, hogy ez mi-
ről is szól valójában, csak ki-
lencedik osztályban vált telje-
sen világossá számomra. Nem 
bántam meg, hogy ide jöttem.

Júlia még nem tudja, hol 
fog kiállítani, viszont azt már 
igen, hogy mit. Az elmúlt 
években rengeteget dolgozott: 

leendő tervezőgrafikusként 
készített például kis- és nagy-
arculatot, logókat, plakátokat. 
Most éppen magazint tervez-
nek, ami különösen tetszik 
neki: az ő kiadványában mú-
zeumok szerepelnek.

– A technikumi év után 
egyetemre szeretnék jelent-
kezni – tette hozzá. – Hogy 
melyikre, az még magamban 

sem tisztázódott, minden-
nap mást gondolok. Szóba jö-
het a Moholy-Nagy Művészeti 
Egyetem, a Magyar Képzőmű-
vészeti Egyetem, de a győri 
Széchenyi István Egyetem is. 
Akkor sem keseredem el, ha 
meghiúsulnak a továbbtanu-
lási terveim, ebben az esetben 
ugyanis a szakmámban sze-
retnék munkát találni.

Csapatban második,  egyéniben pedig első helyezést ért el

Gergő harmadszorra nyert

Sipos Júlia Rebeka  kiállítási lehetőséget kapott

„Erre vezetett az utam”

Farkas Gergő 9–10 évesen kezdett el vadászni az apukájával. Már akkor eldöntötte, hogy a 
Rothtechnikumban folytatja a tanulmányait. 

Sipos Júlia Rebeka mindig szeretett rajzolni, érdekelte a grafika.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Virágba borul 
az erdő 
Rajzpályázatot hirdet az 
Erdő Háza Ökoturiszti-
kai Látogatóközpont és Va-
daspa rk. Színesebbnél 
színesebb tavaszváró al-
kotásokat várnak a Sopro-
ni parkerdőről és élővilágá-
ról. A pályázatra általános 
iskolák alsó és felső tagoza-
tos diákjai, valamint közép-
iskolások nevezhetnek feb-
ruár 25-ig. Ezután az Erdő 
háza Facebook-oldalán kö-
zönségszavazást rendez-
nek, valamint szakmai zsű-
ri is értékeli az alkotásokat. 
A nyertesek éves bérletet, 
belépőket, ajándékcsoma-
gokat kapnak. 

Hamarosan 
felvételi 
Elkezdődött a felsőoktatá-
si felvételi, a jelentkezése-
ket február 15-én éjfélig le-
het leadni. Ingyenesen idén 
is három, összesen pedig hat 
képzési helyet jelölhetnek 
meg az érdeklődők. Mint 
arról lapunkban is beszá-
moltunk, a felvételi eljárás 
menete, a pontszámítás is 
változott, ezekről, valamint 
a meghirdetett szakokról is 
megtalálható minden infor-
máció a felvi.hu oldalon. 

„Amit tudok, és 
amire lehetőségem 
van, azt helyreho
zom. Amit pedig 
nem tudok helyre
hozni, azzal megta
nulok együtt élni.”

Szentesi Éva (1985–) 
író, újságíró, rákellenes 
aktivista

Szentesi Éva: Pedig 
olyan szépen éltek
Nyilánszki Mari hétéves. 
Egy Tisza menti kisvá-
rosban él, fullasztó, sze-
retet nélküli közegben. 
Kopogós cipőről, Barbie 
babáról és arról álmodo-
zik, hogy az anyukája, 
amikor nagy ritkán hoz-
zá szól egyáltalán, ne úgy 
szólítsa, hogy „Mari, fi-
am”. Nem csoda hát, hogy 
amint tud, elmenekül ott-
honról. Önmagát és a bol-
dogságot keresi, de vajon 
képes-e a boldogságra 
az, akit olyan hosszú ide-
ig csak boldogtalanság 
vett körül?
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Terjesztési reklamáció: 

0699/517–501

Elhunyt Rónai Ferenc 
Elhunyt ifjabb dr. Rónai Fe-
renc, a Roth Gyula Erdészeti 
Technikum korábbi igazga-
tója, Sopron Kiváló Peda-
gógusa. 1979 és 2015 között, 
közel négy évtizeden át 
dolgozott erdőmérnök-ta-
nárként, majd intézmény-
vezetőként a soproni közép-
iskolában.



2024. január 24. 11CIVITAS FIDELISSIMA Soproni Téma

EGÉSZSÉGSAROK 

Tallózó

„Ő volt az első és az egyetlen”
EGYÜTT ÉVTIZEDEKEN ÁT – soproni házaspárok mesélnek

PLUZSIK TAMÁS

Bizonyára sokan álmodoznak az egész 
életen át tartó szerelemről, és vannak 
olyan szerencsések, akiknek ez meg is 
adatott. Sorozatunkban olyan sopro
ni házaspárokkal beszélgetünk, akik 

talán tudják a hosszú és boldog házasság titkát. Leg
alábbis az életük példa lehet erre. 

– Az Ősz utcában laktunk, és 
tőlünk mintegy kétszáz mé-
terre élt egy fiatal házaspár, 
akiknek volt egy nagyon he-
lyes, copfos kislányuk, akit 
gyakran láttam az utcán 
– kezdte Verő József.

– Nekem nincs gyermek-
kori emlékem Jóskáról, legin-
kább az édesapja arca és szi-
kár alakja jelenik meg előttem, 
amint tekintélyes professzor-
ként reggelente ment az egye-
temre – folytatta dr. Verőné 
Hetényi Mária. – A megis-
merkedésünk Tarján Gusztáv 
professzor úr személyéhez 
köthető, aki mindkettőnket 
meghívott egy zsúrra, sőt azt 
a fiút is, aki abban az időben 
„kevergett” körülöttem, de ő 
végül is a húga koszorúcská-
jára ment el. Tarjánéktól már 
Jóska kísért haza. Ez folytató-
dott később, együtt jártunk be 
az egyetemre, és rendszeresek 
lettek a lövéreki séták is. 

Verő József 1956-ban kap-
ta kézhez geofizikus mérnö-
ki diplomáját. A valétabáljá-
ra meghívta Marikát, akinek 
az édesanyja óva intette gyer-
mekét: „Kislányom, egy sze-
gény özvegyasszony lányát 

nehezen hiszem, hogy elveszi 
feleségül egy jómódú profesz-
szornak a fia…”. Az anyukának 
nem lett igaza, ugyanis a fiata-
lok még ebben az évben meg-
tartották az eljegyzésüket. Ez-
után Jóskát Pécsre rendelték, 
ahol a Mecseki Vegyesércbá-
nyászati Vállalat uránkutató-
jaként dolgozott. Két évvel ké-
sőbb, 1958 nyarán Marika is 
átvette földmérő mérnöki dip-
lomáját, de még ezt megelőző-
en, 1958. február 3-án, Szent 
Balázs napján a két fiatal há-
zasságot kötött.

– A domonkos templomban 
Wrenkh Ede, a Soproni Tár-
saskáptalan kanonokja eske-
tett össze bennünket, aki 
a Balázs-áldást is kiszolgáltat-
ta számunkra, mint ahogy azt 
azóta minden házassági évfor-
dulónkon megkapjuk. Fényké-
pésznél sajnos nem voltunk, 
így csak egy gyenge minőségű, 
életlen, amatőr fotó maradt 
a 66 évvel ezelőtti eseményről 
– fogalmazott Marika. 

Először egy Rákóczi ut-
cai albérletben laktak a fiata-
lok, ide született 1960-ban Má-
ria lányuk, majd néhány évvel 
később megvették azt a Deák 

téri lakást, melyben hatvan 
évet éltek mindaddig, míg be 
nem költöztek egy idősek ott-
honába, jelenlegi életterükbe.

– Hogy mi a boldog házas-
ság titka? Nekem Marika volt 
az első és az egyetlen, vélhető-
leg az utolsó is, tehát nem volt 
módom összehasonlítgatások-

ra – mondta mosolyogva Verő 
professzor. 

– Nekem viszont több ud-
varlóm is volt – vette át a szót 
férjétől Marika, – így tudtam 
különbséget tenni, és tudom 
ma is értékelni azt, hogy Jós-
ka mennyivel különb és jobb 
bárki másnál.

Dr. Verőné Hetényi Mária és dr. Verő József.

DR. VERŐNÉ HETÉNYI MÁRIA  1935-ben született 
Sopronban. Első és egyetlen munkahelye az MTA Geo-
déziai és Geofizikai Kutató Intézete volt, ahonnan tudo-
mányos főmunkatársként ment nyugdíjba 1992-ben.
DR. VERŐ JÓZSEF  1933-ban született Sopronban. Szé-
chenyi-díjas egyetemi tanár, a Magyar Tudományos 
Akadémia rendes tagja, Sopron díszpolgára.

PCSK9 – borzalom ez a be-
tűszó. Olyan hosszú megne-
vezés rövidítése, hogy azt 
le sem írom… De roppant 
fontosnak éreztem, hogy is-
merkedjen a PCSK-9 gátlás 
fogalmával (illetve lehető-
ségével). Ez ugyanis 
egy olyan hatékony 
módja a koleszte-
rincsökkentésnek, 
mely végre (!) ha-
zánkban is különö-
sebb akadály nélkül 
és a páciens számára rop-
pant olcsón (bár nagyon 
drága gyógyszerekről van 
szó) rendelhető azon hely-
zetekben, amikor a legna-
gyobb szükségük van rá. 

Hogy mikor? Amikor vala-
kinek (ne adj Isten) már ér-
történése volt (szívinfark-
tus, szélütés, értágítás), és 
a hagyományos koleszte-
rincsökkentőkkel, illetve 
azok kombinációjával sem 

biztosítható, hogy 
a koleszterinszin-
tet az érbetegség 
m e g á l l í t á s á h o z 
szükséges szintre 
csökkentsük. Nos, 
ekkor jöhetnek a 

PCSK-9 gátlók. Bár ezek in-
jekciós készítmények, de 
még olyan képviselőjük is 
van, amit elég félévente 
beadni. 
Dr. Tschürtz Nándor

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Január 24től január 30ig. Az ügyeleti idő este 8 órától aznap 
este fél 11ig tart.

Január 24.,  
szerda

Patikaplus gyógyszertár 
Határdomb utca 2., Alphapark 99/505–220

Január 25., 
csütörtök

Arany Kígyó gyógyszertár 
Magyar utca 6. 99/311–732

Január 26.,  
péntek

BENU Állomás gyógyszertár  
Mátyás király utca 23. 99/312–437

Január 27.,  
szombat

Erzsébet gyógyszertár  
Győri utca 15. 99/311–254

Január 28., 
vasárnap

Ezüst Kehely gyógyszertár 
Kodály tér 12. 99/505–249

Január 29.,  
hétfő

Hajnal gyógyszertár 
Malompatak utca 10. 99/506–544

Január 30.,  
kedd

Ikvahíd gyógyszertár  
Híd utca 21. 99/314–084

Koleszterincsökkentés

JÁTSSZON VELÜNK – NYERJEN A SOPRONI TÉMA KERESZTREJTVÉNYÉVEL! 

A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket január 31-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu  
e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). December 20i rejtvényünk meg
fejtése: „Kicsi szívem szeretetét összecsomagoltam”. Szerencsés megfejtőnk: Deák Lászlóné.
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Van, ami 
1969 óta 
hozzátarto

zik a város zenei életé
hez. Méghozzá a Prak
ker! A legendás zenekar 
sokat változott ez idő 
alatt, de a mai napig 
népszerű, és február 23
án ismét a Lisztben kon
certezik. Türk Ferenc  
mesélt a formációról. 

– A Prakker egy fogalom 
a városban. Mi lehet a titok? 

– Talán, mert az elsők 
közt volt Sopronban, amely-
nek tagjai elektromos gitárt 
akasztottak a nyakukba, és 
az akkor még kevéssé ismert, 
nyugati zenét adtak elő a fia-
taloknak. Titokról nem be-
szélnék, az maga a zene, ami 
felszabadítja a hallgatóját, a 
rock&roll egy életérzés, ami 
közösségben ismerkedve, tán-
colva, iszogatás közben van 
hatással a hallgatóra.

– Menny it vá lt ozott 
az elmúlt évtizedek alatt 
a formáció?

– A felállás rengeteget vál-
tozott, tekintve, hogy 1969-
ben alakult a zenekar. Sok ré-
gi zenész már nincs köztünk, 
de emlékük motiváló erővel 
hat a mai napig. A legrégeb-
bi prakkeros az énekesünk, 
Kőmíves Péter, aki már a het-
venes években, a legendás 
zárgyári időkben is frontem-
bere volt a zenekarnak. Legfi-
atalabb tagunk Balogh Babó, 
aki énekhangjával a blues- és 
a rockszámokat is hitelesen 

prezentálja. Billentyűs hang-
szereken Kerekes Gábor, basz-
szusgitáron Urbán Zsolt ját-
szik. Tapolczay László dobos 
és Türk Ferenc szólógitáros 
is immár húsz éve tolják a ze-
nekar szekerét. A zenekar re-
pertoárja folyamatosan fris-
sül, de vigyázunk arra, hogy 
stílusidegen jegyek ne kerül-
jenek a színpadra. Gondolok 
itt esetleges divatos, rockze-
nével nem összeegyeztethető 
számokra.

– Biztosan megvan a 
„pra kkeres” közönség. 
A fiatalok mennyien vannak 
jelen a koncertjeiteken? 

– Nem jellemző a negy-
venen aluliak tömeges ér-
deklődése. Érdekes azonban, 
ha fiatalok beesnek a buli-
ba, ott is maradnak, és a vé-
gén veregetik a vállunkat, 
együtt örülünk. Köszönhető 
ez talán a zene kortalan ha-
tásának is, meg annak, hogy 
a színpadon lazán, vidáman, 

erőlködés nélkül játszunk. Az 
ősprakkeros közönség sajnos 
egyre kisebb számban vesz 
részt a bulikon, hiszen ők is 
már az éltesebb korosztályt 
képviselik.

– Február 23-án milyen 
buli várható tőletek? 

– A Moby Dick zenekar-
ral ellentétben mi a rockzene 

derűsebb, táncolhatóbb irá-
nyát céloztuk meg. Szeretnénk 
a bennünk lévő vidámságot, 
lazaságot átadni a közönség-
nek. Zenéink nagy része is-
merős lesz a hallgatóságnak. 
Ismert klasszikusok mellett a 
Prakker saját – 70-es években 
íródott – számai közül is néhá-
nyat műsorra tűzünk.

Sztárok itt és ott

A Prakker mai tagjai – balról Kerekes Gábor billentyű, Kőmíves Péter ének, ZsidákovitsBalogh Barbara ének, Tapolczay 
László dob, Türk Ferenc gitár; guggol Urbán Zsolt basszusgitár.
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NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

MADARÁSZ RÉKA

A szerencsésebbeknek elég alkalmanként felkeresni
ük a pedikűröst, ám vannak visszatérő problémával 
küzdők, akik nehezen találnak maguknak olyan szak
embert, aki ért a speciális esetekhez is.

A gyógyító pedikűr kifejezet-
ten problémás esetek megol-
dására szolgál, mint például a 
benőtt, gyulladt vagy a gombá-
val és baktériummal fertőzött 
köröm, a tyúkszem, a külön-
böző bőrbetegségek, a köröm-
szabályozás vagy a neuropáti-
ás diabéteszes lábak.

– 2009-ben fejeztem be 
Győrben a kéz- és lábápoló 
OKJ-s képzést – mesélte De-
mirel Krisztina. – A szakmá-
ból szerelem lett, ugyanis jól 
egyesíti azt a két dolgot, amit 
a legjobban szeretek: szé-
pet alkotni és segíteni máso-
kon. Folyamatosan frissítem 
a technikáimat, az alapanya-
gaimat, és igyekszem színvo-

nalas képzéseken részt ven-
ni. Rengeteg problémás lábat 
kezelek, a leggyakrabban be-
nőtt és gombás körmök, vala-
mint körömszabályozás miatt 
keresnek fel. 

Körömszabályozásra tra-
umás körömvesztés, illetve 
gombás fertőzés, benőtt kö-
röm, illetve csőköröm után 
van szükség. A szakemberek 
egy olyan szerkezetet építe-
nek a körömre, ami segíti an-
nak növekedését a megfelelő 
irányba terelni.

– Mély benyomást tett 
rám egy kétnapos továbbkép-
zés, amelyen arról volt szó, 
hogy a lábápolók és az orvo-
sok együttműködése mennyi-

re fontos lenne a komolyabb 
elváltozások megelőzésében 
– folytatta Kriszti. – A diabé-
teszesláb-szindróma eseté-
ben kiemelten igaz, hogy sok-
kal könnyebb a problémát 
megelőzni, mint a már kiala-
kult betegséget kezelni. Az 
érintettek ugyanis nem ér-
zik például, ha egy kis seb ke-
letkezik a lábukon. Ráadásul 

a sebeik lassan vagy egyálta-
lán nem gyógyulnak, így egy 
banális sérülés is komoly szö-
vődményekhez vezethet. Szá-
mukra fejlesztettek ki egy 
speciális végtagmentő app-
likációt, ahova csak beírják 
a problémájukat, és az alkal-
mazás elirányítja őket a hoz-
zájuk legközelebb található 
szakemberhez.

Demirel Krisztina szerint sok elváltozás megelőzhető. 

BULI VAN!

Szűcs a Búgó
csigában
Február 3., szombat 20 
óra, Búgócsiga Akusztik 
Garden – A Lóbadzset  Tour 
’24 keretében érkezik a Bú-
gócsigába Szűcs, amely feb-
ruár 3-án, szombaton ad 
koncertet. A Heaven Street 
Seven egykori frontembe-
re, Szűcs Krisztián külön-
leges formációval járja az 
országot, a Lóbadzset című 
dalt az ukulele ihlette, amit 
fia harmadik születésnapjá-
ra kapott. 

Wannabe  
Sopron 
Február 3., szombat 22 
óra, Hangár Music Garden 
– Pop, csillám és szabadság: 
100 százalék buli a 90-es és 
2000-es évekből! 

Pedikűr a könnyebb hétköznapokért

MOBY DICK – PRAKKER KONCERT:  Február 23.,  
péntek 19 óra, Liszt-központ

A formáció több mint ötven éve  Sopron meghatározó zenei színfoltja

Prakker-bulik erőlködés nélkül


